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Průzkum SÚKL: Léky za více než 1,5 miliardy korun zůstávají nevyužity 

Léky za více než 1,5 miliardy korun zůstaly v roce 2011 bez reálného využití a lidé je buď odevzdali 

do lékáren, vyhodili do komunálního odpadu, nebo vrátili zpět do ordinací lékařů. V celkovém 

měřítku se jedná minimálně o 3,7 % všech dodávek distributorů léků. Vyplynulo to z rozsáhlého 

průzkumu Státního ústavu pro kontrolu léčiv „Reálné využití léčiv a jeho finanční dopad na 

zdravotní systém v ČR“, který v loňském roce realizovala agentura STEM/MARK. 

Audit lékárniček ve 2000 českých domácnostech dále ukázal, že 20 % tvoří léky nepoužívané a 12 % 

léky s prošlým datem spotřeby. Průměrný počet balení léků na domácnost je 17, z toho 41 % tvoří 

léky na recept. Z průzkumu také vyplynulo, že pouze 53 % domácností odevzdává nevyužité léky 

v lékárně, 29 % vyhazuje léky do popelnice a 15 % domácností léčiva doma hromadí a jejich likvidaci 

neřeší. Pouze polovina domácností (52 %) skladuje léky podle doporučeného způsobu.  

„Průzkum ukázal, že se u nás každoročně vrací léky v hodnotě jedné miliardy korun, což představuje 
neuvěřitelných 245 tun likvidovaných léčiv. Další stamiliony představují léky, které skončí 
v popelnici. Máme tedy ještě určité rezervy, kde se chovat hospodárněji, a to jak na straně 
pacientů, tak i na straně lékařů,“ říká ministr zdravotnictví Leoš Heger.  

 

Nepoužité léky v roce 2011 ve finančním vyjádření 

 

Průzkum se zaměřil nejen na domácnosti, ale i na lékárny a kraje. Většina lékárníků se domnívá, že je 

veřejnost dostatečně informována o možnosti bezplatně v lékárně odevzdat nepoužité léky a 43 % 

lékárníků o této možnosti pacienty iniciativně informuje. Podle lékárníků je nejčastějším důvodem 



vyhazování léčiv prošlá doba použitelnosti a nepřítomnost původního „majitele“ léku (stěhování, 

úmrtí apod.). V jednom kilogramu lékového odpadu se pak nachází průměrně 21 balení léků. Kraje za 

likvidaci 1 tuny tohoto odpadu platí od 12 do 48 tisíc korun a celkové finanční náklady na likvidaci 

nepoužitých léků v roce 2011 činily 7,5 milionů korun. 

„Mnohá zjištění průzkumu jsou pro nás velmi důležitá a ovlivní naši další komunikaci s širokou 

veřejností i lékárníky, zejména v oblasti správného nakládání s léky,“ uvádí ředitel Státního ústavu 

pro kontrolu léčiv Pavel Březovský a dodává: „Chtěl bych vyjádřit poděkování všem odborným 

garantům průzkumu, kteří nám pomohli zjištěná data správně interpretovat, konkrétně děkuji 

profesoru Solichovi, profesoru Šubertovi a docentu Kolářovi.“ 

 

Státní ústav pro kontrolu léčiv je správním orgánem zřízeným zákonem o léčivech. Posláním ústavu je 
v zájmu ochrany zdraví občanů zajistit, aby v ČR byla dostupná pouze účinná, bezpečná 
a farmaceuticky jakostní humánní léčiva, podílet se na tom, aby byly používány pouze bezpečné 
a funkční zdravotnické prostředky a bezpečné a jakostní lidské tkáně a buňky.  
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